
Technické služby ušetřily na zimní 
údržbě (str. 3)

Historické domy v centru města 
projdou rekonstrukcí (str. 5)

Do města se vrací život i kultura
(str. 8, 13)

Pomáháme seniorům 
(str. 16)

Farmářské trhy oživily Havlíčkovo náměstí
(str. 13)
Farmářské trhy oživily Havlíčkovo náměstí
(str. 13)

ylisty
Havlíčkobrodské

www.muhb.cz

červen 2020ZDARMA • Distribuovaný náklad 11 300 kusů

pro občany našeho města
6



2 Havlíčkobrodské listy

Město známe i neznáme
Od sletů k spartakiádám a zase zpět

Dny v červnu, a někdy také v červenci, bývaly vždy po několika letech velkole-
pým celonárodním svátkem tělovýchovy. Snem každého z tisíců cvičenců bylo 
zúčastnit se v rámci své skladby finále v Praze.
Počátky hromadných synchronizovaných tělovýchovných vystoupení nej-
prve desítek, posléze stovek a nakonec tisíců cvičenců se odvíjejí od vzniku 
prvních sokolských jednot v šedesátých letech 19. století. Od dob, kdy se 
scházeli první jednotlivci v tělocvičnách, aby posílili nejen svou fyzickou zdat-
nost, následoval další krok, jak předvést kolektivně svou vyspělost veřejnos-
ti. Nebyla to prostá samoúčelná exhibice. Miroslav Tyrš, jeden ze zakladatelů 
Sokola, stanovil pro nový tělocvičný spolek vyšší cíle. Stručně řečeno, Sokol 
se měl stát garantem zdravého neustále sílícího tělesného a do značné míry 
i mravního rozvoje celého národa. Každý sokol měl pečovat o nepřetržité 
zdokonalování v obou směrech, neboť podle převzatého antického ideálu 
harmonie jenom „v zdravém těle zdravý duch“. Každý sokol měl také dobro-
volnou kázní dát vlastní síly a dovednosti ve prospěch kolektivu. V hromad-
ných skladbách byl kladen důraz na cviky, které dokonale zvládne nejširší 
okruh cvičenců. Vystoupení muselo mít rovněž svou přitažlivost i po stránce 
estetické, neboť se mělo stát všeobecným heslem: „Co Čech, to sokol“. Pou-
ze tělesně zdatný a morálně vyspělý, byť malý národ měl podle Tyrše mož-
nost přežít v konkurenci i těch mnohem větších národů. 
Prvním průkopníkům sokolství v našem městě se podařilo založit samostat-
nou jednotu v roce 1868. Již následujícího roku se sokolové představili veřej-
nosti cvičením U Panských u příležitosti převzetí nového praporu, který jim 
věnovaly místní ženy a dívky. Podmínky k činnosti Sokola německobrodské-
ho byly zpočátku ale velmi skromné. Až do roku 1905, kdy byla otevřena so-
kolovna na Smetanově náměstí, mohli jeho členové cvičit v pronajatých pro-
storách, zprvu v Příhodově dvoře (v místech pozdější Mahlerovy továrny), 
později se ještě několikrát stěhovali mezi pronajatými místnostmi hostinců, 
v letním období cvičili na přilehlých zahradách a teprve od roku 1890 mohli 
využívat tělocvičnu nově postavené školy na nynějším Rubešově náměstí. 
Po určité stagnaci sokolských jednot v sedmdesátých letech způsobené za-
kládáním sborů dobrovolných hasičů, a tím konkurencí dalšího veřejně pro-
spěšného celonárodního spolku, došlo k oživení sokolství na počátku osm-
desátých let a obnovení činorodosti v jednotách. Přispělo k ní i uspořádání 
jubilejní slavnosti Sokola pražského, od jehož založení jako první sokolské 
jednoty uplynulo 20 let, a která byla v historii Sokola považována za vůbec 
první slet. Konala se 18. června 1882 v Praze na Střeleckém ostrově v poně-
kud skromnějších podmínkách než pozdější slety. Ještě za řízení Miroslava 
Tyrše cvičilo 696 borců ze 76 jednot společná prostná, mezi nimi i dva pří-
slušníci brodského Sokola.
V dalších desetiletích do první světové války se stal Sokol nejvýznamnější 
českou masovou tělovýchovnou organizací na zásadách, jež mu stanovil Mi-
roslav Tyrš. K zvýšenému zájmu o členství bezpochyby přispělo, že Sokol ote-

vřel brány všem mužským i ženským věkovým kategoriím poté, co se zpočát-
ku stavěl k cvičení žen poněkud rezervovaně. Ženský odbor brodské jednoty 
se ustavil v roce 1904 zásluhou její pozdější první náčelnice Pavly Krčmářové 
a místostarosty Sokola Richarda Halíka. Další rozvoj hnutí pozitivně ovlivnila 
i pevnější celonárodní organizace, vznik České obce sokolské a propracovaný 
systém činností všech odborů, zvláště výchova cvičitelů a zakládání cvičitel-
ských sborů v jednotách. Brodský Sokol patřil do Havlíčkovy župy sokolské 
(založena v roce 1887), která zhruba zahrnovala jednoty na území bývalého 
Čáslavského kraje. V neposlední řadě k růstu členů přispěla i propagace so-
kolství na venkově. Brodští sokolové stáli u zrodu několika jednot ve svém 
okolí, např. v Okrouhlici, Pohledu nebo v České Bělé. V tehdejším smíšeném 
česko-německém prostředí dlouho drželi patronát nad svou „svěřenkyní“ 
v Německém Šicndorfu (dnes Dobronín).
Slety, pořádané vždy v Praze, staly se logickým vyústěním činnosti všeho 
sokolstva, prezentací vyspělosti sokolského tělocviku, síly hnutí a výrazem 
podpory českých národních ambicí. Symbolicky měly zobrazit zdatnost ko-
lektivního národního těla. Konaly se v odstupu několika let a nakonec se 
ustálil šestiletý interval. Předcházela jim pečlivá příprava v jednotách. Jakési 
generálky secvičenosti skladeb představovaly župní slety, které ovšem byly 
pořádány i při jiných významných regionálních událostech a výročích. Slet 
Havlíčkovy župy se několikrát pořádal i v našem městě. Sokolové své skladby 
předvedli veřejnosti v Kotlině v letech 1906, 1909 a 1919. Zvláště památný 
byl župní slet v roce 1928, který se konal u příležitosti šedesátiletého jubilea 
brodské jednoty i desetiletého trvání ČSR na nedávno otevřeném letním 
cvičišti, které si sokolové vlastními silami zřídili mezi ulicemi Beckovského 
a Brzorádovou (dnes Masarykova). 
Touhou každého borce nacvičujícího pečlivě svou skladbu několik měsí-
ců bylo pochopitelně zúčastnit se sletu v Praze. V meziválečném období 
brodská jednota pravidelně obesílala vrcholný svátek sokolské tělovýchovy 
družstvy žáků i žákyň, dorostenců i dorostenek a mužů i žen. Všesokolské 
slety nabývaly až gigantických rozměrů. Neobyčejně organizačně a zvláš-
tě finančně náročná akce se pochopitelně neobešla bez podpory pražské 
samosprávy a státu, i když její vlastní logistické zajištění leželo většinou na 
bedrech dobrovolných sokolských činovníků. Sokol si bezpochyby tuto pod-
poru zasloužil jako organizace nadstranická, vždy připravená nezištně bránit 
národ a demokracii. Stačí připomenout X. všesokolský slet v roce 1938, který 
se stal jedinečnou manifestací odhodlání bránit Československou republiku. 
Ne nadarmo byl Sokol za první i druhé světové války považován rakouskými 
úřady i nacistickými okupanty za „neoficiální českou armádu“ a že to nebylo 
hodnocení rozhodně nadnesené, sokolové dokázali svou účastí i svými oběť-
mi v prvním i druhém národním odboji. 
 (Dokončení příště)
 Miloš Tajovský 

Sokolové cvičí prostná. Veřejné vystoupení se konalo 9. července 1893 Na Losích 
u příležitosti 25. výročí založení německobrodské sokolské jednoty.

Ženský odbor německobrodského Sokola se veřejnosti představil poprvé na župním 
sletu v Kotlině 8. července 1906.
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Technické služby letos šetří na zimní 
údržbě

Za první část zimního období v letošním roce, 
tj. do 31. 4. 2020 Technické služby Havlíčkův 
Brod evidují úsporu na středisku zimní údržby 
zhruba ve výši 1 mil. Kč. 
„Do konce března jsme použili o 500 t posy-
pového materiálu méně, než v jiných letech. 
Úspora je částečně dána i nižším počtem ho-
din, kdy se pracovníci věnovali přímo zimní 
údržbě,“ upřesnil ředitel Technických služeb 
Havlíčkův Brod Karel Milichovský. Naproti 
tomu se náklady  přesouvají do jiných nákla-
dových středisek jako je např. údržba zeleně, 
čistění a údržba veřejných prostranství či opra-
vy komunikací. „Zatím můžeme vyčíslit ušetře-
né peníze pouze za první část zimního období. 
Konečnou úsporu za rok 2020 spočítáme až po 
skončení zimní údržby v daném roce, tedy po 
31. 12. 2020,“ dodal Milichovský.

Práce na ulici Strážné se blíží k závěru
Název stavby: Stavební úpravy místní komu-
nikace, vodovod a kanalizace ul. Strážná, Wal-
dhauserova, Sekaninova, Havlíčkův Brod
Zhotovitel: M-SILNICE a.s., Pardubice        
Cena: 29 991 674,66 Kč
Termín zahájení: 8. 7. 2019
Termín dokončení: 31. 7. 2020
Práce na ulicích Waldhauserova, Sekanino-
va a Strážná, které započaly v loňském roce, 
se chýlí ke konci. Investice města za zhruba 
30 mil. Kč by měla být dokončena zhruba na 
začátku července.

„Protože se jednalo o rozsáhlou rekonstrukci, 
rozdělili jsme harmonogram stavby do dvou 
let. Loni v červenci začala dodavatelská fir-
ma pracovat na opravě ulic Waldhauserova 
a Sekaninova, kde byla opravena komunikace 
a chodníky. V ulici bylo nainstalováno nové 
veřejné osvětlení a vysázená zeleň,“ popsal 
průběh prací místostarosta Libor Honzárek. 
Díky mírné zimě dělníci nepřerušili práce 
a plynule navázali opravou ulice Strážná, kde 
došlo ke kompletní rekonstrukci komunikace, 
podél které vznikly nové parkovací plochy. 
Součástí stavby budou i sadové úpravy. 
„V současné době probíhají finálové práce 
také na vodovodních přípojkách, které budou 
napojeny na nové kanalizační potrubí,“ upřes-
nil Libor Honzárek a dodal, že spoluinvestorem 
prací jsou Vodovody a kanalizace, a.s., které 
za svoji investici zaplatí zhruba 11 mil. Kč.
„Počítáme s tím, že opravenou ulici Strážnou 
předáme do užívání veřejnosti během měsíce 
července,“ zakončil Honzárek.

Zastupitelé schválili závěrečný účet  
města za rok 2019

Na svém posledním zasedání zastupitelé 
diskutovali o závěrečném účtu města za rok 
2019. Konečný deficit hospodaření za loňský 
rok činil zhruba 2 mil. Kč. Na straně příjmů 
pracovalo město s částkou zhruba 691 mil. Kč, 
na straně výdajů s 693 mil. Kč. 
„Ve schváleném rozpočtu na rok 2019 jsme 
počítali s deficitem 30 mil. Kč. Nakonec se 
částka o 28 mil Kč ponížila. Důvodem byl na 
straně jedné vyšší příjem města ze sdílených 
daní, na straně druhé nám na účtech zbyla 
částka za některé rozpracované akce, jejichž 
fakturace přechází do roku 2020,“ upřesnil 
starosta města Jan Tecl.
K 31. 12. 2019 město nemělo žádné dlouho-
dobé závazky z úvěrů ani půjček a finanční re-
zerva radnice činila zhruba 120 mil. Kč.

Zastupitelé schválili dar římskokatolické 
farnosti na opravu dvou oltářů

Zastupitelé města vyhověli žádosti Římsko-
katolické farnosti – děkanství Havlíčkův Brod 
a poskytli částku 45 tis. Kč na I. etapu opravy 
bočního oltáře sv. Barbory, který byl umístěn 
v kostele Nanebevzetí Panny Marie na Hav-
líčkově náměstí, a II. etapu opravy oltáře sv. 
Kateřiny z kostela sv. Kateřiny, jež se nachází 
u mostu přes řeku Sázavu. 
Oběma oltářům hrozí devastace. „Jejich 
technický stav je víc než špatný, o tom mlu-
ví restaurátorské zprávy a průzkumy. Buď je 

zachráníme, nebo se rozpadnou,“ zhodnotil 
vikář římskokatolické farnosti Oldřich Kučera. 
Na restaurování oltářů děkanství požádalo 
o dotaci. V prvním případě činí celkové ná-
klady 240 tis. Kč a dotace 185 tis. Kč, v dru-
hém případě zaplatí církev za obnovu oltáře 
450 tis. Kč a Ministerstvo kultury by mělo při-
spět 400 tis. Kč. Zbývající částku doplatí far-
nost za finanční spoluúčasti města Havlíčkův 
Brod.
„Jsem velmi rád, že zastupitelé žádosti vyho-
věli, jde o významné kulturní památky. Vážím 
si i toho, že církev má zájem tyto památky re-
staurovat,“ doplnil starosta Jan Tecl.

 Stránku připravila Alena Doležalová

Ve zkratce

Zastupitelstvo města
Poslední předprázdninové jednání za-
stupitelů města se uskuteční v pondělí 
15. 6. 2020 od 14. 30 hod. Místo jednání, 
program a materiály k jednotlivým bodům 
budou upřesněny na www.muhb.cz, kde 
můžete sledovat jeho průběh v přímém 
přenosu na internetu. Odkaz najdete před 
jednáním na titulní stránce webu města.

Havlíčkobrodské listy na webu
Chcete si přečíst Havlíčkobrodské listy • 
na webu dříve, než je dostanete do 
schránky?
Potřebujete vyhledat informace ze • 
starších let?

Stáhněte si náš měsíčník  
na www.muhb.cz v levém sloupci pod 
odkazem Radnice – Havlíčkobrodské listy.

Informační SMS
Informační SMS zprávy Vás zdarma in-
formují o mimořádných událostech 
ve městě. Registraci můžete provést  
na www.muhb.cz v levém sloupci pod od-
kazem Úřad online v záložce Informační 
SMS, kde najdete přesný návod na přihlá-
šení k odběru zpráv i k případnému odhlá-
šení. 
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Zastupitelé upravili rozpočet na rok 2020
Na rok 2020 schválili zastupitelé vyrovnaný rozpočet. Vzhledem k sou-
časné situaci je ale zřejmé, že hospodaření města bude na konci roku 
vykazovat deficit. 
„Vzhledem k očekávanému snížení částky za výběr sdílených daní 
jsme prozatím ponížili příjmy za rok 2020 o 20 mil. Kč s tím, že úpravu 
rozpočtu na výdajové stránce budeme projednávat na řádném červ-
novém jednání zastupitelstva města. K tomu budeme potřebovat vy-
číslení ztrát od správců jednotlivých kapitol,“ vysvětlil starosta města 
Jan Tecl a dodal, že na červnovém jednání budou zastupitelé hovořit 
i o tom, zda město uskuteční všechny plánované investiční akce.

Nemocnice získá pozemky od města
Město Havlíčkův Brod na základě souhlasu zastupitelstva zveřejnilo 
záměr darování pozemků Nemocnici Havlíčkův Brod. „Jde o pozemky, 
které se nacházejí uvnitř jejich areálu,“ upřesnil místostarosta Zbyněk 
Stejskal. Zástupci radnice budou s vedením nemocnice jednat o mož-
nosti průjezdu některých spojů MHD přes areál nemocnice. „Souhlas 
nemocnice ale není podmínkou pro darování pozemků,“ zakončil 
Stejskal. 

V Havlíčkově Brodě proběhly zápisy dětí do 1. tříd ZŠ
Zápisy prvňáčků do základních škol se letos musely obejít bez přítom-
nosti dětí i jejich zákonných zástupců. Ve svém opatření v souvislosti 
se šířením nemoci COVID 19 tento postup doporučilo Ministerstvo 
školství. Do prvních tříd v září podle předběžných výsledků zápisů na-
stoupí na 260 dětí.
Elektronický systém na zapsání dětí k povinné školní docházce byl 
spuštěn 3. 4. a řádně ukončen 24. 4. 2020. „Dle průběžných výsledků 
k datu 27. 4. 2020 se k zápisu do havlíčkobrodských základních škol 
dostavilo 211 šestiletých dětí s trvalým pobytem v Havlíčkově Brodě, 
49 šestiletých dětí s trvalým pobytem v jiných obcích a 1 dítě pětileté 
s trvalým pobytem v Havlíčkově Brodě k předčasné docházce. Dále 
se k zápisu dostavilo 48 dětí, kterým byl přiznán při loňském zápisu 
odklad školní docházky. Nově o odklad školní docházky na školní rok 
2020/2021 požádalo 46 zákonných zástupců dětí. U 5 dětí bude třeba 
zjistit, kam jejich zákonní zástupci podali své žádosti o přijetí,“ upřes-
nila Jana Králová z odboru školství a sociálních věcí. 
„Ředitelé základních škol budou dle výše uvedených průběžných vý-

sledků vydávat tedy 263 rozhodnutí o přijetí k základnímu vzdělávání 
na školní rok 2020/2021 (loni 233 rozhodnutí),“ informovala Jana Krá-
lová a dodala, že počet žádostí  o přijetí nepřevýšil na žádné ze základ-
ních škol stanovený počet pro přijetí uvedený v předem zveřejněných 
kritériích a všechny děti budou přijaty do zvolených škol.
„V rámci letošních elektronických  zápisů, kdy jsme byli nuceni upustit 
od tradičních postupů, musely školy v součinnosti s městem Havlíč-
kův Brod v řadě případů ověřovat trvalý pobyt dítěte. Někteří zákonní 
zástupci v zápisových listcích totiž zaměňovali evidenční trvalý pobyt 
dítěte s jejich faktickým pobytem,“ upozornila Králová 
Zároveň při letošních zápisech bylo zjištěno, že někteří rodiče podávali 
žádosti o přijeti i na tři základní školy. „Školská legislativa sice tuto 
možnost nezakazuje, ale tento postup by pak mohl významně ovlivnit 
školskou statistiku,“ zakončila Králová

Oprava ulice Jahodova si vyžádala dopravní omezení
Od začátku května probíhá kompletní rekonstrukce ulice Jahodova, 
která si vyžádala dopravní omezení pro řidiče. Práce potrvají do konce 
července.
Automobily: Objízdná trasa pro veškerá vozidla je vedena z křižovatky 
ulice Mlýnská s  ulicí Perknovská  na ul. Ledečská směrem do centra 
Havlíčkova Brodu.
Městská hromadná doprava: V důsledku uzavírky je dočasně zrušena 
zastávka MHD Bílý dům směrem na dopravní terminál a je přesunu-
ta zastávka Psychiatrická léčebna směr Dopravní terminál. Náhradní 
zastávka Psychiatrická léčebna směr Dopravní terminál je zřízena na 
chodníku spojovací ulice mezi ulicemi Rozkošská a Bechyňova. 
Od Perknova na Dopravní terminál budou autobusy MHD po dobu 
uzavírky ulice Jahodova projíždět do ulice Havlíčkova po ulici Bechy-
ňova. Ve směru na Perknov jsou původní zastávky Bílý dům a Psychi-
atrická léčebna i nadále v provozu na svých místech. Běžný provoz 
na zastávkách Bílý dům a Psychiatrická léčebna směrem na Dopravní 
terminál začne 1. 8. 2020, kdy budou ukončeny stavební práce v ulici 
Jahodova.
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Město přispěje hasičskému záchrannému sboru na nosiče 
požárních kontejnerů 

Město Havlíčkův Brod uzavřelo v roce 2017 smlouvu s Hasičským zá-
chranným sborem Kraje Vysočina o poskytování každoroční dotace 
ve výši 250 tis. Kč. „Letošní finanční příspěvek od města hasiči využijí 
na dofinancování nákupu nosiče požárních kontejnerů,“ upřesnil mís-
tostarosta Vladimír Slávka. Původně měly být peníze využity k nákupu 
věcných prostředků k vybavení nové hasičské stanice, která vzniká na 
ulici Humpolecká. „Na dovybavení nového objektu jsme získali mimo-
řádné finanční prostředky ze státního rozpočtu. Z tohoto důvodu jsme 
požádali zastupitele o změnu účelu využití dotace,“ upřesnil krajský 
ředitel Hasičského záchranného sboru Jiří Němec. Nový objekt na 
Humpolecké ulici začnou hasiči využívat v lednu příštího roku. 

Pět historických domů v centru města se dočká  
úprav exteriéru

Za pomoci příspěvku z programu Regenerace městské památkové 
zóny se majitelé pěti historických domů v centru města pustí do oprav 
vnějšího vzhledu těchto objektů. „Program je unikátní způsobem fi-
nancování, na kterém se min. 40 procenty musí podílet vlastník ne-
movitosti a 10 procenty město. Zbývajících 50 procent financuje Mi-
nisterstvo kultury,“ vysvětlil místostarosta Libor Honzárek. 
V letošním roce proběhnou na památkových objektech opravy za 
zhruba 2 700 tis. Kč, ze kterých zaplatí 1 300 tis. stát, 1 100 tis. Kč 
vlastníci domů a 300 tis. Kč se bude podílet radnice. Jde o dva rodinné 
domy v Dolní ulici, jeden na náměstí, jeden v ulici Na Valech. O příspě-
vek požádal také Farní úřad v Havlíčkově Brodě na vylepšení vzhledu 
památkového objektu fary na Rubešově náměstí. 
„Prostředky mohou být použity pouze na vylepšení exteriéru objektů, 
to znamená např. opravu fasády, střechy či oken,“ upřesnil Honzárek. 
Podmínkou dotace je, že objekt musí majitel opravit do konce letoš-
ního roku. 
„Průběh prací je kontrolován tak, aby bylo patrné, že byly opravy 
dokončeny v termínu a peníze využity ve prospěch naší památkové 
zóny,“ dodal Honzárek.

Část Havlíčkova Brodu je prohlášena městskou památkovou zónu od 
roku 1990. O šest let později zastupitelé města odsouhlasili program 
Regenerace městské památkové zóny. Na základě schválení tohoto 
dokumentu mohou majitelé památkových objektů žádat o státní pří-
spěvek na jejich opravu.

Psí útulek v Mírovce bude dědit
Dědictví ve výši zhruba 250 tis. Kč získal psí útulek v Mírovce. Ve své 
závěti tuto částku zařízení odkázala Věra Váchová z Havlíčkobrodska 
a zastupitelé dědictví přijali. Podmínkou je, že za městem půjdou 
náklady spojené s vypravením pohřbu a dalšími záležitostmi, jako 
např. vyklizení domu zůstavitelky. „Po odečtení nákladů půjde zhruba 
o 200 tis. Kč, které převedeme Technickým službám, které útulek pro 
psy provozují. Peníze budou využity ve prospěch útulku, čímž bude zá-
věť naplněna,“ vysvětlil místostarosta Zbyněk Stejskal. Roční rozpočet 
tohoto zařízení činí zhruba 800 tis. Kč. 

 Stránky připravila Alena Doležalová

Červnové koncerty 19. ročníku Stamicových slavností
11. 6. – Stamicovo kvarteto, Pavel Steidl – kytara, Lucie Beve-
laqua – tanec  
Sál Staré radnice, 19.00 h.
19. 6. – Zemlinského kvarteto 
Sál Staré radnice, 19.00 h.
26. 6. – Ivo Kahánek – klavírní recitál 
Sál Staré radnice, 19.00 h.
Stamicovy slavnosti budou pokračovat až do 25. 9. 2020 dalšími 
koncerty. Více informací na www.stamic.cz.

Inzerce
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Zdravé město Havlíčkův Brod se spolupodílí  
na osvětové kampani Dne Země

Tento svátek v roce 2020 slaví 50. výročí a je ovlivněn původními Dny 
Země, které se konaly při oslavách jarní rovnodennosti, tedy 21. břez-
na, a oslavovaly příchod jara. V moderním pojetí jde o ekologicky 
motivovaný svátek upozorňující lidi na dopady ničení životního pro-
středí, a rozvíjející diskuzi o možných cestách řešení. První Den Země 
byl slaven 22. dubna 1970 v San Francisku a kampaň s tímto svátkem 
spojená si kladla za cíl přenést otázku ekologie do politických kruhů. 
Cílem bylo zvýšit energetickou účinnost, recyklovat odpadky a hledat 
obnovitelné zdroje energie. Den Země oslavuje více než miliarda lidí 
na 175 státech světa. 
Letošní Den Země byl vzhledem k současné situaci zaměřen na digi-
tální úklid. Odstraněním digitálního odpadu v počítačích, tabletech, 
telefonech a dalších zařízeních uvolníte úložiště, což je zrychlí a ušet-
ří drahocenný čas. Město Havlíčkův Brod se v roce 2020 lépe podílí 
na této osvětové kampani ve více rovinách. Žáci prvního stupně na 
Základní škole Nuselská vyplňují pracovní listy s tématikou ochrany 
životního prostředí a jsou promítány výukové filmy on-line. Ve tří-
dách 2.B, 3.A a 3.B byla také vyhlášena výtvarná soutěž, jejímž cílem 
je podnítit zájem o životní prostředí a naši krásnou modrou planetu 
již u nejmladší generace. „Z výkresů žáků je jasně vidět, jak vnímají 
problematiku ochrany životního prostředí a svůj vlastní podíl, tedy co 
může udělat každý z nich včetně rodičů. Některé z těchto dětských 
prací budou vyhodnoceny v rámci projektu a zároveň budou věnovány 
seniorům v Havlíčkově Brodě pro radost, pomohou jim tak zpříjemnit 
současnou nelehkou situaci.“ doplnila třídní učitelka Ilona Wicheová. 
Po návratu do školních lavic budou aktivity kampaně na škole pokra-
čovat promítáním přírodopisných filmů v přírodovědném centru. 
Druhou aktivitou je vysazení zeleně ve volné krajině. Vedení města si 

plně uvědomuje důležitost ochrany životního prostředí z důvodu ubý-
vání  vody v přírodě a rozhodlo zadat zpracování projektových studií 
na liniové výsadby v k.ú. Perknov a v k.ú. Havlíčkův Brod. Opatření se 
zaměřují na zmírnění negativního projevu větrné eroze, slouží k zadr-
žení povrchového odtoku a zachycování smyté zeminy. Ozelenění cest 
je navrženo tak, aby došlo k založení nepravidelných liniových výsa-
deb – doprovodné zeleně cest mezi zemědělsky obhospodařovanou 
půdou. Výsadby ovocných stromů budou provedené podle Standardů 
péče o přírodu a krajinu – funkční výsadby ovocných dřevin v země-
dělské krajině. 
Na výsadby budou použité staré krajové odrůdy ovocných stromů. Pů-
jde o výsadby přírodního charakteru, které vytvoří základ budoucího 
porostu. Druhovou kostru těchto výsadeb tvoří domácí druhy dřevin. 
Výsadby jsou navrženy do různě dlouhých pásů tvořených keřovým 
a stromovým patrem v nepravidelném sponu a druhovém složení. 
Toto opatření bude mít pozitivní vliv také na faunu, neboť zde najde 
úkryt i drobné zvířectvo a keře i stromy umožní hnízdění ptactva. Rea-
lizace liniové výsadby bude uskutečněna na podzim tohoto roku.

Další ověřenou aktivitou této osvětové kampaně je prezentace biopo-
travin, potravin, které byly vyrobeny s čistou etiketou nebo produktů 
místních farmářů. Farmářské trhy se konají jako každý rok na Havlíčko-
vě náměstí vždy první sobotu v měsíci. Město na tuto akci poskytlo ze 
svého rozpočtu pro rok 2020 grant ve výši 175 000 Kč. 
Potraviny bez přidaných „éček“ mohou zakusit návštěvníci nově zre-
konstruované části parku, kde je nově otevřen stánek s občerstvením. 
Jeho provozovatelem je sociální podnik Avekave, který zaměstnává 
lidi se zdravotním znevýhodněním. Můžete tady ochutnat kvalitní ital-
skou kávu, horké a studené nápoje, palačinku, fresh juice či zmrzlinu. 
 Marie Kudrnová, 
 vedoucí oddělení řízení projektů, koordinátorka projektu ZM a MA21
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Domácí kompostování – aktuální téma na jaro
Domácí kompostování je praktikováno od nepaměti. Vracíme se 
k němu znovu tím intenzivněji, čím více si uvědomujeme potřebu 
ochrany našeho společného životního prostředí a šetření zdrojů; ale 
také výhodu, kterou vlastní kompost přinese naší rodině. Toto téma se 
stává aktuálním především teď na jaře.
Doposud bylo hlavním argumentem, proč si vypomáhat kompostem, 
zejména vylepšení jídelníčku vlastní kvalitou a čistotou výpěstků vze-
šlých z vlastnoručně vyrobeného substrátu či přesadba květin. V bu-
doucnu může jít i o zásadní pomoc při zajišťování zeleniny a ovoce 
jako důležité úspory financí. Zkrátka kvalitní záhon vytvořený z dobré-
ho kompostu nám nikdo nevezme a nebude se ho dotýkat ani inflace 
ani „neklid na finančních burzách“.
Město již dlouho, jako podporu domácího kompostování, postupně 
dotuje občanům tzv. kompostéry. To však není zdaleka jediný způsob, 
jak si doma vytvořit vlastní kvalitní – úspěšné kompostiště!
Ve skutečnosti stačí jakékoliv stabilní ohrazení kompostovací plochy 
netoxickým materiálem.
Z tohoto důvodu nejsou vhodné například staré dřevěné pražce, pro-
tože jsou napuštěny ropnými látkami, které zajišťují jejich dlouhou 
životnost. Tím, že jsou toxické pro houby a další škůdce, jsou samo-
zřejmě, pokud se dostanou do jeho potravního řetězce, toxické i pro 
člověka.
Možností realizace kompostů je mnoho – betonové prefabrikáty; 
cihly (například staré zvonivé a tvrdé tzv. šupichovky), které stačí i ši-
kovně poskládat na sucho; nejrůznější recyklované plastové materiály 

a zejména přírodní dřevo v nejrůznějších formách – kulány, masivní 
krajiny (odpad z pořezů na pile), výřezy kmínků mladých dřevin (tady 
lze boky kompostu například uplést jako koš) atp. Sami určitě vymys-
líte řadu různých aplikací – nejlépe z materiálů, které zatím někde leží 
bez užitku, nic vás nebudou stát a třeba by se v budoucnu staly zby-
tečným odpadem.
Vhodné je, aby kompost nebyl umístěn v přímé blízkosti plotu nebo 
oken sousedů.

A jak kompost či kompostér nejlépe provozovat?
Pokud v materiálu nebude přiměřené množství vzduchu, bude mís-• 
to kompostování probíhat zápašné hnití. Proto je dobré dbát na 
různou hrubost vkládaných materiálů. Například nasečenou trávu 
doplnit jemně podrcenými či nasekanými větvičkami, zbytky kůry, 
skořápkami od ořechů, jemně nasekanými zdřevnatělými částmi 
rostlin, hoblinami či pilinami z přírodního dřeva apod. Pokud máte 
chuť a prostor kompost tzv. přehodit, bude proces kompostování 
díky provzdušnění rychlejší a kvalitnější.
Pokud vám na zahradě zbude jakákoliv čistá zemina – v přiměřeném • 
množství ji postupně přidávejte do kompostu (tj. až 1/4 jeho celko-
vého objemu). Z hlušiny takto vznikne procesem kompostování de 
facto kvalitní ornice.
Budete-li mít dostatečně kapacitní kompost, nebudete mít na pod-• 
zim problém s úklidem spadaného listí.

Do kompostu patří všechny zbytky i odřezky plodů zeleniny i ovoce • 
včetně natí, slupek apod. a dále zbytky kávy a sypaného čaje. Pokud 
dáváte do kompostu větší množství shnilých či plesnivých plodů, je 
dobré provést desinfekční zásyp trochou nehašeného vápna.
Kompost potřebuje ke svému dobrému fungování přiměřené množ-• 
ství vody. Pokud jí dostatek nenaprší, je třeba ji průběžně doplňovat 
ze záchytů vody dešťové. Příliš suchý a příliš mokrý kompost nefun-
guje. Proto je výhodné nemít kompost umístěný na ostrém slunci 
anebo na místě, kde pravidelně fouká silný vítr a vodu do něho do-
plňovat až v okamžiku, kdy se přesvědčíte, že skutečně vysychá.
Do kompostu zásadně nepatří maso, kosti, uzeniny a vše, co bylo • 
připraveno z masa či pomocí masa a masných výrobků. Kromě zá-
pachu či infekcí, které si takto můžete přivodit, jde i o legislativní 
podmínku.
Když zjistíte, že je kompost zralý (tj. vznikl potřebný substrát), je • 
vhodné jej překátrovat na hrubém sítu. Nadsítné zbytky pak může-
te využít jako první vsázku do příštího kompostu poté, co odstraníte 
případné větší kameny nebo jiné nepatřičné materiály. Nejvhodněj-
ší je mít kompostovací prostor rozdělený nejméně na dvě části tak, 
aby v té přesívané nebyl na povrchu čerstvý nezetlelý materiál.

 
 Připravil odbor životního prostředí

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci ČERVNU 2020

Jednání ZM se bude konat 15. 6. 2020 od 14.30 hodin ve velké zasedací místnosti MěÚ Havlíčkův 
Brod, Havlíčkovo náměstí 57. Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění jsou na www 
stránkách a úřední desce MěÚ.

4. 6. Výbor pro životní prostředí 16.00 h. MěÚ V Rámech
16. 6. Výbor pro cestovní ruch, média a kulturu 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
24. 6. Výbor pro územní plán a rozvoj města 15.30 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
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Akce ve městě

Město Havlíčkův Brod si připomnělo 75. vý-
ročí konce 2. světové války. Členové vedení 
radnice položili 8. 5. 2020 květiny k několika 
památníkům obětí. Nevynechali ani pomník 
padlých v parku Budoucnost. 

Na Ostrově začne promítat kino
Městské kino a divadlo Ostrov s r.o. se téměř 

po třech měsících opět otevře 
veřejnosti a začne promítat.
Zatímco divadelní sezóna 
byla neplánovaně přesunuta 
do podzimních dní, fanoušci 
stříbrného plátna se těší na 
obnovení provozu kina od 

posledního květnového víkendu.
Návrat do diváckých sedadel provází opatření, 
která musí návštěvníci kulturního zařízení re-
spektovat, a tak k povinné roušce a používání 
dezinfekčních prostředků nově přibylo dodr-
žování bezpečné vzdálenosti mezi diváky ve 
foyer i sále MDKO. Každá druhá řada v hledišti 
zůstává prázdná a diváci mohou být usazeni 
maximálně dva vedle sebe s 1,5metrovým ro-
zestupem (volné následující sedadlo). V sále 
je zakázána konzumace občerstvení. 
Věříme, že ani tyto mimořádné podmínky ná-
vštěvníky neodradí a naopak filmové premi-
éry budou dostatečným lákadlem k návštěvě 
kina, které se na své diváky již velmi těší!
Program sledujte na www.mdko.cz.

Přednáška o Maroku:  
Na kole přes nejvyšší sedla Atlasu

Krajská knihovna Vysočiny připravila na pon-
dělí 8. června 2020 přednášku Radomíra Čížka 
o Maroku, které procestoval v roce 2019. Cí-
lem jeho výpravy bylo zdolání nejvýše polože-

ného sedla Atlasu a poznání života v těžko pří-
stupných oblastech. Během 14 dnů ujel přes 
1 700 km, vystoupal cca 24 500 výškových 
metrů a zdolal 14 sedel vyšších než 2 000 m. 
Nejvyšším vrcholem byl Tirsafane ve výšce 
3 071 m, to vše v teplotách mezi 30–40 °C.  
Cestovatel pohovoří i o místní kultuře, zvycích 
a neobvyklých setkáních. 

Přírodovědné centrum při ZŠ Nuselská 
s planetáriem a 3D kinem je znovu  

otevřeno pro veřejnost od 1. června 2020
K naší červnové nabídce patří jak již osvědče-
né programy („Pidiobři“ a „Oceány, naše mod-
rá planeta“ ve 3D kinu, dětmi oblíbený „Pola-
ris“ v planetáriu, večerní pozorování vesmíru 
hvězdářským dalekohledem), tak i programy, 
které uvádíme jen chvíli po letošní zimní pre-
miéře (pořady „Slunce, hvězda života a smrti“ 
a „Ze Země do vesmíru“ v planetáriu a přede-
vším 3D film „Divoká Afrika“).
Kompletní program naleznete na našem 
webu http://www.zsnuselska.cz/prir.htm.
Přihlásit se je možno telefonem (731 118 793) 
nebo na webu centra www.centrumnuselska.
cz/rezervace.
Doba trvání každého programu je zhruba 
60 minut, při příznivé viditelnosti bývá pro-
gram s pozorováním oblohy hvězdářským 
dalekohledem delší. Není-li možno vlivem po-
časí oblohu pozorovat, je připraven náhradní 
program o vesmíru v kině a ukázka hvězdář-
ského dalekohledu.
V rámci preventivních opatření proti šíření Co-
vid-19 jsme snížili kapacitu obou sálů tak, aby 
odpovídala nařízení vlády, k dispozici bude 

dezinfekce a oba sály budou mezi jednotlivý-
mi programy dezinfikovány. Prosíme o dodr-
žování rozestupů, nošení ochrany úst a nosu 
a o spolupráci s obsluhou. Platba vstupného 
bude stále možná pouze hotově před předsta-
vením.
Těšíme se na vaši návštěvu.
 Zaměstnanci ZŠ Nuselská 
 a přírodovědného centra

Zelený Dvoreček ve Family Pointu 
Od pondělí 18. května nabízí Family Point 
skupinám rodičů s dětmi v bezpečném zázemí 
svého dvora malou školu pro zahradníky. Spo-
lečně s nezbytným pískovištěm, domečkem, 
„malým vozovým parkem“ z odrážedel je pro 
děti připravený záhon a květináče s hráškem, 
divokými rajčaty, jahodami a dalšími rostlin-
kami. Děti se zde mohou s pomocí  maminky 
a tatínka učit o rostliny pečovat, a sledovat tak 
dění ve svých květináčích od zasazení klíčícího 
semínka až po sklizeň. 
Family Dvoreček je ideální prostor pro malé 
skupiny maminek s dětmi, otevřený od 8.00 
do 10.00 a od 12.00 do 15.00 hod. Vzhledem 
ke kapacitě doporučujeme telefonickou re-
zervaci na tel. čísle 734 694 487.

 Stránku připravila Alena Doležalová

Program kina Ostrov Havlíčkův Brod
Na Ostrově 28/1, HB, tel. 569 421 088, www.mdko.cz. Předprodej kino: e-mail: rezervace@mdko.cz, 

 tel. 569 426 666 (1 h. před začátkem promítání). SLEDUJTE www.mdko.cz a FB: MDKOstrov

5.6. 18.00  V síti: Za školou
5.6. 20.00  Afrikou na pionýru
6.6. 17.30  Ježek Sonic
6.6. 20.00  V síti
7.6. 16.00  Frčíme (3D)
12.6. 17.00  Dcera – Trojhlas
12.6. 18.00  V síti: Za školou
12.6. 20.00  Bourák
13.6. 17.30  Ledová sezóna: Ztracený poklad
13.6. 20.00  Emma
14.6. 16.00  Frčíme
18.6. 18.00  V síti (+beseda s autory)

19.6. 17.30  Frčíme
19.6. 20.00  Vlastníci
20.6. 17.00  ART film: Vysoká dívka
20.6. 20.00  Bourák
21.6. 16.00  Ježek Sonic
25.6. 19.00  3Bobule
26.6. 17.30  Lassie se vrací
26.6. 20.00  Téměř dokonalá tajemství
27.6. 17.30  V síti
27.6. 20.00  3Bobule
28.6. 16.00  Ledová sezóna: Ztracený poklad
 Změna programu vyhrazena.

S rozvolňováním vládních opatření  
se také kultura připravuje  

na novou a specifickou sezónu. 

Přehled ostatních akcí konaných  
v Havlíčkově Brodě naleznete na  

http://mic.muhb.cz/.
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Inzerce

Czech POINT
na Městském úřadě v Havlíčkově Brodě  

V Rámech 1855, přízemí, recepce 
Po a St 7.00–17.00 h. • Út a Čt 7.00–15.00 h. 

Pá 7.00–14.00 h.
Pražská 2954, 1. patro, ohlašovna evidence 

obyvatel: Po a St 8.00–17.00 h. • Út a Čt 9.00–
15.00 h. • Pá 9.00–14.00 h.

Více informací na www.muhb.cz

Havlíčkobrodské listy jsou od začátku měsíce 
k dispozici na www.muhb.cz, Městském 

informačním centru a recepci MÚ V Rámech

Radniční okénko na kabelovce
Premiéra: každou středu ve 20.00 h.  

Reprízy: denně v 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 16.00, 
18.00, 20.00 a 22.00 h.

K dispozici na DVD v Krajské knihovně Vysočiny, 
www.muhb.cz a www.hbin.cz

ÚŘAD ONLINE
Přes Úřad online je možné na www.muhb.cz využít:

Elektronickou podatelnu 
Formuláře ke stažení 

 Klikací rozpočet města 
 Rezervaci termínu svatby 

Rezervaci prostor na Staré radnici 
SMS Infokanál 

Elektronické podání vůči živnostenskému úřadu 
z počítače podnikatele 

Zjištění vyhotovení řidičského průkazu 
Připravené občanské průkazy a pasy k vyzvednutí 

 Dálkové objednání a zjištění stavu front na MÚ HB

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty  

najdete na www.muhb.cz

Zelená linka Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně hlásit závady týka-
jící se údržby města (osvětlení, údržba komunikací 
a chodníků, veřejné zeleně) i veškeré připomínky 
k práci Technických služeb (svoz odpadů apod.)

Inzerujte  
v Havlíčkobrodských listech

Havlíčkobrodské listy  
měsíčník radnice ZDARMA do domovní schránky  

Počet výtisků: 11 300 • Pokrytí: město Havlíčkův Brod 
Provedení: barevné, 24 stran 

Distributor: Česká distribuční, a.s. 
Číslo vychází první pracovní den měsíce.

Rozměr (šířka x výška)  Cena vč. DPH 21 % 
1 stránka (šířka 200 x výška 266 mm)  7 700 Kč 
1/2 stránky (200 x 131,5 mm)  3 900 Kč 
1/4 stránky (98,5 x 131,5 mm)  1 700 Kč 
1/8 stránky (98,5 x 64,25 mm)  800 Kč 
zvýraznění (47,75 mm x dle potřeby) 50 Kč 
řádková inzerce (znak)  1,50 Kč

Formát inzerátů: PDF (text převedený do křivek), JPG, 
TIF • Tiskové rozlišení: 300 dpi • Barvy: CMYK • Bez 

spadávek a ořezových značek 
Přijímáme inzeráty v PDF, JPG, TIF nebo řádkovou 

inzerci.
Příjem inzerce na následující měsíc do 10. v měsíci. 
Platba hotově při podání inzerátu nebo na fakturu. 

Objednávku i příjem inzerátu je možné přijmout 
elektronicky.

Kontakt a podrobné informace  
Městské informační centrum Havlíčkův Brod,  

tel. 569 497 353 a 357 nebo 723 444 778 
e-mail: hblisty@muhb.cz, adolezalova@muhb.cz

Za chyby v inzerci je zodpovědný inzerent

Co, kdy, kde
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Zajímavost, vtip, omalovánky

Město Havlíčkův Brod oslavilo  
75. narozeniny 

Před 75 lety dne 5. 5. 1945 byl Německý Brod pře-
jmenován na Brod Havlíčkův. 
Podle historických pramenů bylo v tento den na 
jednání zástupců politických stran o přejmenování 
města podáno několik návrhů, jako např. Smilův 
Brod, Stříbrný Brod, Moravský Brod, Brod nad Sáza-
vou či pouze Brod. Nejvíce hlasů od přítomných zís-
kal návrh Antonína Šouby na název Havlíčkův Brod. 
„Poté zástupci města vystoupili na balkon, plamen-
nými slovy oznámili lidem před radnicí změnu ná-
zvu města a nechali si ji schválit,“ popisuje regionál-
ní historik František Drašner ve své knize Jak město 
ke svému čtvrtému názvu přišlo. 
Havlíčkův Brod se tak stal prvním městem v re-
publice, které bylo v porevolučních dnech v roce 
1945 přejmenováno. Změna názvu byla následně 
oznámena vyhláškou: „Na paměť současných dě-

jinných chvil bylo město Německý Brod rozhod-
nutím národního výboru ve své první schůzi dne 
5. května přejmenováno na Havlíčkův Brod. Nic 
nesmí připomínat germánskou potupu naší vlasti. 
Žádáme všechny úřady, podnikatele, obchodníky 
a soukromníky, aby toto rozhodnutí Národního vý-
boru ihned uskutečnili. Všichni používejme zásadně 
od této chvíle pojmenování Havlíčkův Brod. Pryč se 
vším, co čpí nepřítelem! Všechny tiskopisy, jež máte 
na skladě, používejte dále, ale změňte na nich z nut-
nosti třeba jen přepsáním název města!“ (Památce 
Havlíčkově, 1946, str. 125)
Za dobu své existence prošel Havlíčkův Brod mnoha 
změnami. Dodnes je ale úzce spjat s jeho význam-
ným občanem a slavným spisovatelem Karlem Hav-
líčkem Borovským, který zde žil a tvořil, a po kterém 
město svoje čtvrté pojmenování nese. 
 Alena Doležalová, 
 foto Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod

NOVÁ RADNICE  (BUDOVA MĚSTSKÉHO ÚŘADU)
Nová radnice se původně jmenovala Stará rychta. Sídlil v ní pivovar pronajímaný rychtářům, a také hostinec 
U Zlatého jelena. Ten nahradila  v r.1777 vývařovna pro vojenská kasárna. Po roce 1884 byla budova novobarokně 
upravena a stala se sídlem radnice a městského úřadu. Ten najdete v tomto domě dosud.

Omalovánky pro děti
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Od každého trochu
Názor zastupitele

Před několika týdny jsem si šel 
vyzvednout na náměstí oběd. 
V roušce, náměstí bylo kolem po-
ledne prázdné, bez lidí, bez aut. 
Klidné, až mrtvolně tiché. Čekajíc 
na jídlo, číšník se se mnou začal 
bavit – o tom, jak fungují v rám-
ci možného, jak jsou v restauraci 
rádi, že alespoň na pár hodin mo-
hou jít do práce a o tom, co vše 
dělají pro to, aby nastalou situaci 
dobře zvládli. 
Krátké popovídání, ale pro mne 
zároveň závan normality a lid-
skosti. Přesně to, co mně i dnes 
pomáhá dobře zvládnout dění 
kolem nás. A je úžasné, že po-
dobných situací z našeho města 

bych mohl jmenovat bezpočet. 
Všichni jsme se zapojili, abychom 
koronavirovou krizi zvládli. Ať už 
zvýšenou trpělivostí potřebnou 
ve chvíli, kdy se nám ve městě 
podařilo včas přerušit provoz ma-
teřských školek a MHD, či vlastní 
aktivitou například při šití roušek 
– kde bylo super, že se zapojilo 
i město a do každé domácnosti 
nám roušky doručilo. 
Trpělivosti bude zapotřebí i nyní 
– ve chvíli, kdy se zavedená opat-
ření ve městě budou rozvolňovat. 
Vracíme se k běžnému fungování, 
buďme však ve městě dále ohle-
duplní a dodržujme zvýšené hy-
gienické nároky – děláme to pře-
devším pro druhé. Vrací se nám 

možnost nakupovat zboží a služ-
by, nezapomeňme, že přímo ve 
městě máme spousty šikovných 
obchodníků, kteří nás ve svých 
obchodech rádi uvidí.
Co napsat závěrem? V posled-
ních dnech a týdnech jsme přišli 
o mnohé, co jsme považovali za 
samozřejmost. Važme si toho, že 
se naše společnost pomalu vra-
cí k běžnému fungování. Važme 
si možnosti osobně vidět naše 
blízké a přátele. Važme si obno-
vených aktivit, které naše město 
nabízí. A naslouchejme při návra-
tu k normálu zdravému selskému 
rozumu – velí k opatrnosti a po-
koře. 
 Jan Sojka, ODS

Nezapomeňme být stále zodpovědní 
k sobě i svému okolí 

Onemocnění COVID-19 je způsobeno novým typem 
koronaviru s odborným označením SARS-CoV-2. Jed-
ná se o vysoce infekční onemocnění, které se pro-
jevuje zejména horečkami, respiračními potížemi 
(kašel, dušnost), bolestí svalů a únavou. U starších 
a chronicky nemocných osob může mít nemoc váž-
nější průběh a může vést i k úmrtí.
Nejdůležitější zásady, na které byste při obraně 
před infekcí COVID-19 měli pamatovat:

Často a důkladně si myjte ruce mýdlem či dezin-• 
fekčním gelem
Pravidelně otírejte dezinfekčními ubrousky také • 
vlastní předměty i doma
Kašlete a kýchejte do kapesníku či rukávu• 
Používejte jednorázové kapesníky, poté je • 
vyhoďte
Vyhýbejte se velkému uskupení osob• 
Udržujte bezpečný odstup• 
Eliminujte kontakt s nemocnými lidmi• 
Pokud se necítíte dobře, zůstaňte doma• 
Sledujte aktuální informace na ověřených • 
webech
Řiďte se doporučením příslušných úřadů a vlády • 
ČR
Noste roušku či respirátor• 
Po každém použití bavlněné roušky ji vyperte • 
a přežehlete
Jednorázové roušky po použití již nenoste a vy-• 
hoďte je
Pořiďte si dezinfekci do vozidla• 
Zvyšte svoji imunitu přísunem některých vitamínů • 
a minerálů
Aktuální informace naleznete na webových strán-• 
kách: https://koronavirus.mzcr.cz/

 Ve spolupráci s oddělením prevence Městské policie
 připravila Alena Doležalová

Pro naše bezpečí

Co dělat,  
když přijdu domů

Opatrně sundejte roušku
textilní roušku umístěte do igelitového sáčku  

pro pozdější vyprání nebo do hrnce, ve kterém  
roušku vyvaříte; jednorázovou roušku umístěte  

do igelitového sáčku, který vyhoďte

Před vstupem do bytu 
si sundejte boty

boty pravidelně dezinfikujte

TIP: mějte doma 
„špinavou zónu“ blízko 
vchodu, minimalizujete  
tím riziko kontaminace  

Co mít v předsíni vždy připravené
dezinfekci nebo dezinfekční ubrousky, igelitový sáček, nádobu na použité ochranné prostředky 

2.1.

Proveďte dezinfekci předmětů, kterých se dotýkáte
vydezinfikujte kliky a další povrchy v předsíni, kterých se dotýkáte

3.

Před přechodem do domácího 
režimu se převlékněte  

z venkovního oděvu a dejte jej prát

Sundejte si svrchní  
vrstvu oděvu  

a umyjte si ruce

4. 5.
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Od každého trochu

Co dělá v této době radnice, je místní Agenda 21
Všechno, co nyní děláme, je místní Agenda 21. Takovou reakci slýchám 
nyní od svých kolegů v obcích a městech, koordinátorů místní Agendy 
21, jako odpověď na otázku, jak zvládají aktuální situaci. Toto tvrzení 
nepřekvapuje, neboť místní Agenda 21 (ve zkratce MA21) v obcích, 
městech a regionech podporuje rozvoj těch aktivit a dovedností, které 
jsou v současné krizové situaci důležité. 
Dobře zvládnutá komunikace s veřejností, spolupráce s místním ne-
ziskovým a podnikatelským sektorem, vzájemná spolupráce, osvěta 
a vzdělávání v otázkách udržitelného rozvoje nejen v úřadech, ale také 
směrem k nejširší veřejnosti jsou přesně tím, co  může významně po-
moci řešit situace, které v životě obcí nastávají v časech krize.
V období šířící se pandemie zůstává základním cílem zajištění bezpeč-
nosti, ochrany zdraví a informovanosti občanů města a jeho místních 
částí. Od poloviny března, kdy začala platit krizová opatření, která mají 
zabránit šíření onemocnění Covid-19, se mnozí z nás museli vyrovná-
vat s novými situacemi. 
Ve zcela změněných podmínkách pracovala i havlíčkobrodská radnice, 
která se také snažila informovat občany o aktuálním dění ve městě. 
Občané měli možnost získat informace na webových stránkách města, 
na facebooku města, z televizního vysílání Radničního okénka a z mé-
dií, která aktuální oznámení získávala prostřednictvím vydávaných tis-
kových zpráv. 
K nejzranitelnější skupině obyvatel patří v době koronavirové senio-
ři. Nejde přitom jen o nebezpečí nákazy, ale také o ztrátu sociálních 
kontaktů a soběstačnosti. S účinností od 19. 3. 2020 město Havlíčkův 
Brod zřídilo službu pro seniory nad 65 let, zdravotně postižené a lidi 
v karanténě, která spočívala v zajištění nákupu pro základní životní 
potřeby (potraviny, léky, vyzvednutí receptu, drogerie). Pro domovy 
pro seniory město zabezpečilo 60 ochranných obličejových štítů. 
Společnost podnikatele a investora Josefa Průši Prusa Research, zabý-
vající se výrobou 3D tiskáren, zveřejnila návod, podle kterého je mož-
né ochranné štíty tisknout. Jejich výrobou se v Havlíčkově Brodě ujala 

komunita dobrovolníků. Tiskaři měli technickou podporu od Mgr. Zu-
zany Šimůnkové z Gymnázia Havlíčkův Brod. S tiskem ochranných štítů 
v rámci dobrovolnictví pomáhala i Střední průmyslová škola stavební 
a Krajská knihovna Vysočiny v Havlíčkově Brodě. Zapojilo se i téměř 
25 dobrovolných tiskařů, kteří na svých vlastních tiskárnách tiskli ští-
ty ve dne i v noci. Koordinaci požadavků dodávek ochranných štítů 
zajišťoval Oblastní spolek Českého červeného kříže, který také štíty 
kompletoval. Celkem bylo distribuováno 1200 kusů.
V oblasti ochranných pomůcek dále město Havlíčkův Brod zajistilo 
a od 19. do 26. března bezplatně distribuovalo, prostřednictvím za-
městnanců městského úřadu, 2 ks textilních roušek do každé havlíč-
kobrodské domácnosti včetně příměstských částí. Část roušek dostalo 
darem od firmy Pleas.
Péči o děti ve věku od 3 do 10 let, jejichž zákonní zástupci jsou za-
městnanci bezpečnostních sborů, obecní policie, poskytovatelů zdra-
votních, sociálních služeb apod. zabezpečovala v Havlíčkově Brodě 
po dobu nouzového stavu Základní škola Wolkerova a Mateřská škola 
Zahradnického. 

Pro zajištění opatření, která zamezují šíření nákazy, město pořídilo 
dezinfekční prostředky. 1 000 l dezinfekce na ruce od Kraje Vysočina 
přerozdělilo zdarma obcím ORP Havlíčkův Brod. Dalších 1 000 l dezin-
fekce město zakoupilo od firmy Čepro. Tato dezinfekce byla distribu-
ována vytipovaným subjektům na území města za úplatu, za kterou 
ji město nakoupilo. Městem zřízeným organizacím byla dezinfekce 
poskytnuta zdarma. 
Vedení města určilo nemovitost (U Panských 1829) za účelem poskyt-
nutí ubytování lidem bez domova v případě nákazy či nařízené karan-
tény. Náhradní ubytování se vztahovalo za stejných podmínek i na lidi, 
kteří byli vykázáni z domova z důvodu domácího násilí.
Během druhé poloviny měsíce března a v průběhu měsíce dubna byly 
upraveny úřední hodiny Městského úřadu Havlíčkův Brod. Přestože 
jsme se od druhé poloviny dubna začali vracet ke standardnímu fun-
gování úřadu, platí stále opatření typu nošení roušek nebo dezinfekce 
rukou, která je k dispozici na každém odboru i při vchodu do budov 
úřadu. 
„Zabýváme se i očekávanými dopady pandemie. Realizujeme úspory 
v rozpočtu, které pokryjí předpokládané ztráty v daňových příjmech 
obcí. Připravujeme se na možné komplikace v již běžících investičních 
projektech. Snažíme se, aby pandemie měla co nejmenší vliv na naše 
spolky nebo podnikatele. Velké ocenění si zaslouží všichni, kteří v této 
těžké době respektují krizová opatření, tedy nosí roušky, nesdružují se 
a omezují svůj běžný režim tak, aby zamezili potenciálnímu šíření ná-
kazy. Věřím, že společně současnou nelehkou situaci zvládneme,“ do-
plnil místostarosta Vladimír Slávka, odpovědný politik projektu Zdravé 
město a místní Agenda 21.
Místní Agenda 21 je oficiální metoda zlepšování kvality veřejné správy 
a její rozvoj je jedním z mnoha cílů schváleného strategického plá-
nu rozvoje města Havlíčkův Brod. Právě díky této metodě, možno říci 
i procesu, který je mezinárodně uznávaný, je možné postupně zvy-
šovat kvalitu veřejné správy a rozvíjet ji v rovnováze všech klíčových 
oblastí, kterými jsou zejména respekt k životnímu prostředí a soulad 
hospodářského rozvoje se sociálními požadavky.
 Marie Kudrnová
 vedoucí oddělení řízení projektů, koordinátorka projektu ZM a MA21
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Akce ve městě

Havlíčkovo náměstí zaplnily stánky  
s farmářskými výrobky

Jedny z prvních akcí pro veřejnost, které se 
v rámci zmírnění vládních opatření mohly 
konat, byly farmářské trhy. Na Havlíčkově 
náměstí mají každoročně svoji tradici od jara 
do podzimu vždy první sobotu v měsíci. Na 
první trh návštěvníci zavítali v sobotu 2. květ-
na. Město na tuto akci každoročně poskytuje 
grant.
„Jsme rádi, že jsme trhy mohli uspořádat. Jde 
nám především o podporu domácích produ-
centů a jejich výrobků a nakupování pod ši-
rým nebem považujeme za bezpečnější než 
v supermarketech,“ řekla jedna z dlouhole-
tých organizátorek farmářských trhů Alena 
Čechová. 
Pořadatelé ale museli dodržet určitá opatření 
a hygienická pravidla, která sepsala asociace 
farmářských tržišť. Ta se týkala jak prodávají-
cích, tak i veřejnosti. Opatření např. zakázala 
uspořádání doprovodného programu z dů-
vodu shlukování lidí. Stánky od sebe musely 
být v určité vzdálenosti a v žádném z nich se 
nesmělo prodávat občerstvení a pochutiny 
k přímé spotřebě. 
„Ani přes nařízená opatření jsme neměli pro-
blém sehnat trhovce, obsadili jsme 35 stán-
ků. Několik prodejců nám říkalo, že Havlíčkův 
Brod je jedno z prvních měst, které k pořá-
dání trhů po zmírnění opatření přistoupilo,“ 
upřesnila Čechová.
V širokém sortimentu nechyběly domácí mar-
melády, uzenina, zelenina, ovoce, květiny, 
jarní sadba či řemeslné výrobky. V nabídce se 
objevily i roušky. 
„Příchozí byli ukáznění a neshlukovali se. Vět-
šina z nich přišla, nakoupila a odešla. Prodej-
ci byli spokojení a mnoho z nich přijede i na 
příští trhy. Už teď zveme veřejnost znovu na 
Havlíčkovo náměstí v sobotu 6. června,“ do-
dala Alena Čechová. 

V kavárně Ve Vile chystají  
Víkend otevřených zahrad

Zahrada kavárny Ve Vile se otevře veřejnos-
ti v pátek 5. 6. 2020 mezi 14.00 a 19.00 hod. 
a následující sobotu a neděli od 10.00 do 
19.00 hod. 
Návštěvníci si budou moci prohlédnout ne-
tradiční ovocné dřeviny s popisem a okrasnou 
zahradu, kde budou moci strávit chvíle odpo-
činku pod připravenými slunečníky. Příchozí 

si mohou vyzkoušet i hru petanque. Soutěživí 
návštěvníci mohou během prohlídky zahra-
dy vyplnit malý kvíz o ceny a vyhrát jednu  
z cen v podobě dobrot z kavárny. Páteční pro-
gram doplní vernisáž výstavy zoologa Pavla 
Bezděčky.

Muzeum Vysočiny i Galerie výtvarného 
umění zvou na nové výstavy

Od 11. 5. 2020 je v Muzeu Vysočiny k vidění 
výstava etnografické sbírky Dušana Naňáka 
s názvem Bejvávalo, bejvávalo dobře aneb 
vesnický život na přelomu 19. a 20. století. 
Národopisná výstava přibližuje každodenní 
život obyvatel na Německobrodsku, jejich ře-
mesla či významné církevní i světské svátky. 
Potrvá do konce srpna. 
Novou výstavu Renáty Fučíkové s názvem Svět 
v ilustracích si můžete do 12. 7. 2020 prohléd-
nout také v Galerii výtvarného umění. Inspi-
rací byly autorce ilustrace z knihy „Jan Ámos 
Komenský“ a dalších děl, která se dotýkají 
myšlenek tohoto autora.

Noc kostelů 2020 proběhne skromněji 
o týden později

Myšlenka otevřít kostely pro veřejnost vznikla 
v Rakousku v roce 2004, kdy shodou okolnos-
tí zůstal prázdný a osvětlený kostel otevřený 
dlouho do noci. V roce 2005 se konala první 
Dlouhá Noc kostelů ve Vídni a během čtyř let 
se spontánně rozšířila do celého Rakouska. 
V roce 2009 překročila Noc kostelů hranice 
a otevřely se kostely a modlitebny na několika 
místech v České republice.
Noc kostelů je projekt, který nabízí široké ve-

řejnosti možnost navštívit kostely a modliteb-
ny, vzbudit zájem o společenskou a kulturní 
hodnotu kostelů a porozumět křesťanství 
coby součásti kultury naší společnosti. U nás 
v Havlíčkově Brodě jsme se k programu Noci 
kostelů poprvé připojili 27. května 2011. 
Když jsme měli program téměř hotový, přišel 
koronavirus a překazil nejen naše plány, ale 
plány organizátorů mnohých dalších akcí kul-
turních, společenských i sportovních. 
Vrátili jsme se proto ke kořenům akce, a tak 
v pátek 12. června 2020 otevřeme dveře kos-
telů a modliteben, rozsvítíme světla, bude 
znít hudba a návštěvníci si budou moci pro-
story užít bez programu. Budou přítomni or-
ganizátoři a v případě potřeby a zájmu se vám 
budou věnovat. Těšíme se na vás stejně, jako 
v předešlých letech.
Protože se hygienická opatření a doporučení 
mění a upřesňují, na stránkách jednotlivých 
církví a ve vývěskách u kostelů budou infor-
mace o přesném čase otevření kostelů a mod-
liteben, případně o programu.
Římskokatolická farnost www.farnosthb.cz
Husův sbor  http://ccshhb.webnode.cz
Církev bratrská  www.cbhb.cz 
Církev adventistů sedmého dne
 http://hb.casd.cz  
Československá církev evangelická
 http://horni-krupa.evangnet.cz
Veškeré informace k akci Noc kostelů a in-
formace o otevřených kostelích a modli-
tebnách v okolí vašeho bydliště najdete na  
www.nockostelu.cz. 
 Tým organizátorů Noci kostelů

Nedělní koncerty na Havlíčkově náměstí
I v letošním roce město naplánovalo na prázd-
ninové nedělní podvečery koncerty různých 
žánrů. Jejich začátek bude vždy v 18.00 hod. 
a první z nich by měl oživit náměstí v neděli 
5. 7. 2020. Nedělní kulturní program města 
zakončí 30. 8. 2020 pohádka pro děti v po-
dání divadýlka eMILLIOn, která začne již 
v 16.00 hod. 

5. 7. 2020  TY A MY
12. 7. 2020 TŘETÍ TŘETINA
19. 7. 2020 ZA NOTOU
26. 7. 2020 WOBČAS
2. 8. 2020 HUDBA PRAHA REVIVAL
9. 8. 2020 OZZY OSBOURNE REVIVAL
16. 8. 2020 HUMPOLECKÝ DIXIELAND
23. 8. 2020 BASS

Začátky koncertů vždy v 18.00 hod. Změna 
programu vyhrazena.

Vzhledem k současné situaci  
spojené s nařízeními vlády  

prosím sledujte aktuální situaci. 
tel. 569 497 109, e-mail icentrum@muhb.cz
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Společenská rubrika, křížovka

Brodská miminka narozená od 16. 4. do 20. 5. 2020
19. 4. Fikarová Sofie, Klofáč Matyas, Kohoutová Nikol • 23. 4. Pipková 
Kristýna • 24. 4. Trnka Matyáš • 30. 4. Karel Adam • 6. 5. Truhlářová 
Alice Maia • 7. 5. Plodík Maxmilián • 9. 5. Šišková Marie • 13. 5. Bár-
tová Lilien • 14. 5. Dlesk Nikolaj, Švejdová Beáta • 16. 5. Balvínová 
Anna, Krpálková Denisa, Musílková Beáta • 17. 5. Prchal Štěpán 
• 19. 5. Domkář Václav, Nováková Nikola

Sňatky konané v měsíci v dubnu 2020
25. 4. 2020
Martin Havel, Lípa – Radka Petrlíková, Havlíčkův Brod

Inzerce
Malířské a natěračské práce Jiří Švec. Tel: 606 252 502• 
Hledám hrnčířskou dílnu nebo kovodílnu, kde by mohli v peci vypá-• 
lit cihly. Tel. 569 452 889

V tajence je české přísloví.

Správné znění tajenky z čísla 5/2020 – Myšlenky jsou svobodné.
Správnou odpověď z 52 došlých vylosoval starosta Jan Tecl.
Výhercem je František Pavlíček.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 13. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíč-
kův Brod. Výherce z minulého čísla vždy zveřejňujeme v HB listech. Pro vylosovaného výherce je připravena drobná odměna k vyzvednutí na Městském informačním centru, 
Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin. 

Odešla legenda brodského basketbalu Ervín Bacík
V nedožitých 90 letech zemřel v polovině dubna Ervín Bacík, který byl pova-
žován za ikonu havlíčkobrodského basketbalu. Celý svůj život zasvětil tomuto 
sportu. Bacík nebyl úspěšný jen jako hráč, ale také jako trenér. Dlouhou dobu 
byl hybnou silou brodské mládeže, se kterou získal hned několik pozoruhodných 
úspěchů. Rukama Ervína Bacíka prošel svého času snad každý brodský baskeťák 
a někteří našli své uplatnění i v nejvyšší soutěži. Tento sportovec tělem a duší 
působil dlouhá léta i ve výboru TJ Jiskra jako předseda, jednatel a organizační 
pracovník oddílu basketbalu. I na sklonku života byl stále velkým fanouškem 
basketbalu a málokterý basketbalový zápas v Havlíčkově Brodě si nechal ujít.
Málokdo asi věděl, že Ervín Bacík se podílel i na tvorbě Havlíčkobrodských listů, 
pro které od roku 2017 do začátku roku 2019 pravidelně tvořil křížovky.
Čest jeho památce!
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Inzerce

v duchuv duchu

Tento letní tábor je pořádaný Tento letní tábor je pořádaný 
oddílem házené Havlíčkův Brod.oddílem házené Havlíčkův Brod.
Přihlášky na tábor naleznete na: www.jiskrahb.czPřihlášky na tábor naleznete na: www.jiskrahb.czPřihlášky na tábor naleznete na: www.jiskrahb.cz
Kontakt: Kontakt: Martina Kubalová, tel: 608 515 158 / animart@seznam.czanimart@seznam.cz

24.-28.8.202024.-28.8.2020

LETNÍ PŘÍMĚSTSKÝPŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR

Tento letní tábor je pořádaný 
oddílem házené Havlíčkův Brod.

Pro děti 
narozené 
v letech 

2008-20142008-2014

Pondělí - pátekPondělí - pátek
8:00-17:00 hod8:00-17:00 hod

Sraz vždy
na venkovních
házenkářských

hřištích.

Cena: 
1.900,- Kč

Pojď s námi Pojď s námi 
na ostrov Blb na ostrov Blb na ostrov Blb na ostrov Blb 

a pomoz nám najít a pomoz nám najít 
ztracené draky!ztracené draky!

Házená Havlíčkův BrodHázená Havlíčkův Brod

Havířská 662, HB, E: klas@zempostober.cz, T: 569 428 874
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PO–PÁ: 7.00–17.00
SO: 7.30–11.30

TRHY KLAS
každou sobotu 

až do 13. 6.
7.30 až 11.00

XT11250 Elektrické
ponorné čerpadlo

do sudu 
400W 1 350 Kč

XT11400 Elektrické
ponorné čerpadlo
400W 1 050 Kč

Hadice EURO 
Garden PROFI 

1/2" 17 Kč/m
3/4" 38 Kč/m

1" 49 Kč/m
 

XT121200 Elektrické
proudové čerpadlo

1200W 2 150 Kč

XT121100 Elektrické
ponorné kalové

čerpadlo 
1100W 1 990 Kč

Příslušenství
k IBC

kontejnerům 

Zažíváte silný stres nebo výkyvy nálad? 
Trápí vás úzkost, strach nebo únava? 

Chybí vám radost ze života? 
 

Bachovy květové esence 
uleví, zklidní a vrátí emoce do rovnováhy 

míchané jsou na míru, dle aktuálního emočního stavu 
 

Dita Doleželová, tel. 774991204 
 dolezelovadita@seznam.cz ,  www.moudrostpochopeni.cz 
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Solidarita v čase koronaviru

Jak jsme prožívali dobu dobrovolné karantény  
v Domově pro seniory Reynkova?

Co bylo na začátku? Všichni, co pracujeme v Sociálních službách města 
Havlíčkova Brodu a staráme se o naše klienty, jsme informace o pandemii  
COVID-19 prožívali s velkou obavou a strachem. Co bude? Onemocní ně-
kdo z našich klientů nebo z personálu? Nenakazíme naše klienty, o které 
se staráme? To všechno byly otázky, které se nám honily hlavou. Situace 
v Havlíčkově Brodě na počátku pandemie nebyla dobrá. Virus pronikl do 
zařízení sociálních služeb v okolí. I když jsme měli všechna opatření nastave-
na již mnohem dříve, než nám nařizovala vláda, přesto jsme v sobě všichni 
měli velké otazníky. Zákaz návštěv, měření teplot a nošení roušek bylo u nás 
samozřejmostí. V počátku jsme neměli žádné ochranné pomůcky kromě 
malých zásob jednorázových roušek, rukavic a dezinfekce, které nám vy-
stačily na několik dní. Problém byl, že tyto pomůcky nebylo možné nikde 
sehnat. V této situaci úžasně zareagovali občané města Havlíčkova Brodu. 
Nosili nám ušité roušky, které nám pomohly překlenout úplné začátky. Vý-
robci ochranných štítu, které koordinoval Český červený kříž, nám během 
několika hodin tyto ochranné pomůcky dodali. Poskytnutá finanční pomoc 
dárců byla v tomto okamžiku také potřebná a velmi nám pomohla. 

Také Kraj Vysočina a město Havlíčkův Brod se nám snažily pomoci. Dle 
možností nám dodávaly ochranné pomůcky a dezinfekci. Postupně jsme 
získávali to, co nám nejvíce scházelo. Stále jsme však měli obavu, jak se si-
tuace bude vyvíjet. Abychom klienty ochránili, společně jsme se domluvili 
na dobrovolné karanténě (úplné uzavření), a tím překlenuli nejtěžší období, 
kdy centrem epidemie bylo Havlíčkobrodsko. To, co jsem viděla u svých ko-
legyň/kolegů, jsem nezažila za celých 25 let, co pracuji v sociálních službách. 
Neuvěřitelná síla kolegiality, potřeba pomáhat našim klientům, pomoci si 
jeden druhému bez odpočinku. Dobrá nálada a optimismus, že vše zvlád-
neme, převážila nad obavou z nastalé situace. 
Říká se, že v krizi poznáš lidi. Já jsem poznala, jak obětavé zaměstnance má 
naše organizace Sociální služby města Havlíčkova Brodu. Jsou to lidé, kteří se 
dobrovolně odloučili od svých rodin a s láskou a empatií dělali práci, které dá-

vají srdce. Vždy jsem si říkala, že moji kolegové jsou dobrý tým a tato situace 
mě o tom přesvědčila na sto procent. Nesmím také zapomenout na pracov-
níky pečovatelské služby a denního stacionáře. Tito pracovníci se po celou 
dobu epidemie starali o své klienty. Docházeli do domácností a pokračovali 
ve své práci beze strachu a s pocitem, kdo jiný má pomáhat než my. Některá 
děvčata těchto služeb také pracovala v domově v dobrovolné karanténě. 
Všem náleží velký dík a obdiv za to, jací jsou lidé. Lidskost, porozumění a spo-
lehnout se jeden na druhého jsou hodnoty, které patří do sociálních služeb. 
A toto mohu říci o svém týmu.
Na závěr bych chtěla poděkovat všem lidem, co nám pomáhali a stále po-
máhají.
 Magdalena Kufrová
 ředitelka Sociálních služeb města Havlíčkova Brodu 

Oblastní spolek Českého červeného kříže a Senior Point  
v čase koronavirovém

Stejně jako mnoho jiných organizací jsme museli přistoupit k určitým opat-
řením, která postupně vedla až k úplnému uzavření kanceláře a pozastavení 
činnosti směřující k aktivitám pro veřejnost.
Po uzavření kanceláře jsme, tak jako většina organizací, začali se šitím roušek 
a jejich distribucí tam, kde bylo potřeba.
Na základě zjištění přes SMS jsme rozvezli více než 300 roušek seniorům 
v okolí Havlíčkova Brodu. Celkem jsme s pomocí dalších organizací ušili, pře-
dali, popř. rozvezli materiál na 1 800 roušek.
Od 17. 3. 2020 jsme se s pomocí dobrovolníků (28 osob) vlastnících 3D tiskár-
ny přeorientovali na výrobu ochranných štítů a jejich distribuci.
Předali jsme je těmto subjektům:
Nemocnice Havlíčkův Brod 152 ks
Psychiatrická nemocnice HB 150 ks
Domovy pro seniory – Břevnice, Reynkova, Husova, Zboží, Čáslav, Lesnov, 
Věž, Husova, Ždírec 300 ks
Záchranná služba – Humpolec, Ledečn/S. 19 ks
Dobrovolní hasiči, drážní hasiči, městská policie 39 ks
Praktičtí lékaři, zubaři (Havlíčkův Brod, Přibyslav, Chotěboř, Světlá n/S., 
Ledeč n/S.) 125 ks
Nemocnice v Kraji Vysočina 150 ks
Obce, města 150 ks
Pečovatelské služby – Světlá n/S., Ledeč n/S. 35 ks
Domácí hospicová péče HB 25 ks
Základní a střední školy 150 ks
OS ČČK Jihlava, MŠ Jihlava – dozor dětí IZS 22 ks

Během deseti dnů tak naši dobrovolníci na svých 3D tiskárnách vytiskli (po 
práci, ve dne a v noci!) neuvěřitelných 1 317 komponentů, které jsme pak 
společně s ochrannými štíty a gumičkami rozvezli na potřebná místa. Děku-
jeme!!!
Velké díky patří Gymnáziu Havlíčkův Brod, SPŠS Stavební akademika Stani-
slava Bechyně Havlíčkův Brod, Krajské knihovně Vysočiny, 3D tisk Žďár nad 
Sázavou, Zuzaně Šimůnkové, Honzovi Šimůnkovi a Marii Šimůnkové, Zuza-
ně Černé a jejímu manželovi, Kamilu Musilovi, týmu pana Stejskala, Ondřeji 
Hrenicovi, Miloslavu Janu Šnekovi, Zdeňku Novákovi, Martinu Kišelovi, Daně 
Hložkové, Ondřeji Machovi, Hynku Bouchalovi, Josefu Mejstříkovi, Rostislavu 
Lánovi, Pavlu Caltovi, Radku Rýparovi, Michalu Šustrovi, Vítu Krajíčkovi, Vilé-
mu Vrbickému, Zdeňku Vojáčkovi, Kateřině Fikarové a manželům Janě a Pav-
lovi Kudlovým. Ilona Loužecká
 ředitelka OS ČČK a koordinátorka Senior Pointu Havlíčkův Brod


